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اولین بار 7سال پیش بود که زمزمه های برگزاری 
کنســرت رایگان در پایتخت به گوش رسید. آن 
زمان به نسبت این سال ها بلیت کنسرت ارزان تر 
بود، خیلی از هنرمندان شناخته شده اعلام آمادگی 
کردند که کنسرت های رایگانی را در اماکن عمومی 
برگزار کنند و همایون شــجریان و شهرام ناظری 
جزو نخستین خوانندگانی بودند که آمادگی خود 

را اعلام کردند.
 با توجه به تصمیم گیری ها برای برگزاری کنسرت 
این موضوع خیلی دور از دسترس به نظر می رسید 
و در نهایت سال 97بود که در بوستان آب و آتش، 
محمد معتمدی کنســرت خود را به شکل رایگان 
برگزار کرد. کنســرت ها بعد از آن نیــز در دیگر 

بوستان ها به مناسبت های مختلف برگزار شدند. 
آن زمان معتمدی عنوان کرده بود:»سال ۱۳9۵ 
در نشســت خبری که برای اجرای کنسرت   های 
»کویر« داشتم، گفتم که طرح برگزاری کنسرت 

رایگان در فضای باز را دارم. 
از آن زمان هم پیگیر بــودم و رایزنی   های زیادی 
کردم تا این ایده   ام را عملی کنم. خیلی از مسئولان 
در عملی شدن این ایده کمک کردند. تجربه خیلی 
خاصی در ایــن رهگذر به دســت آوردم؛ خیلی از 
مسئولانی که فکرش را نمی کردم کمک کردند و 
خواستند که اسمی هم از آنها نباشد اما در عین حال 
و متأسفانه، برخی از همکاران ما در برگزاری این 

کنسرت ها سنگ   اندازی کردند.«
بعد از محمــد معتمــدی دیگر کنســرت ها در 
بوستان های پایتخت برگزار شــد. اما کرونا باعث 
شد که وقفه ای چند ساله در برگزاری کنسرت ها 

ایجاد شود.

برگزاری کنسرت های رایگان
بعد از پایان کرونــا، قیمت  بلیت های کنســرت 
افزایش یافت؛ برگزاری کنســرت های رایگان هم 
داشت به فراموشی ســپرده می شد تا اینکه سالار 
عقیلی و شــهرام شــکوهی در اعیاد مناسبتی در 
منطقه فرهنگی و گردشگری عباس آباد کنسرت 
خود را برگزار کردند و در ادامه هم بوســتان آب 
و آتش کنســرت هایی را میزبانی کرد. بوســتان 
نهج البلاغه هم تیر مــاه ۱40۱ برگزاری چندین 
کنسرت را داشت و مهدی جهانی به اجرای برنامه 
پرداخت. سال گذشته هم علی عبدالمالکی و سینا 
درخشــنده به اجرای کنســرت پرداختند. در هر 
کدام از کنسرت های رایگان بیش از هزار نفر حضور 
داشتند. حضور مردم در کنسرت ها نشان می دهد 
که شمار طرفداران و دوســتداران موسیقی قابل 
توجه است و برگزاری این کنسرت ها به شکل ممتد 

می تواند اوقات خوشی را برای مردم ایجاد کند. 

کنسرت رایگان وسط  پارک
بوستان های پایتخت بهترین ظرفیت را برای میزبانی کنسرت های موسیقی دارند

 فیلم جدید دیوید فینچر بازسازی
»بیگانگان در قطار« هیچکاک است 

  هیچکاک
به روایت فینچر

تقریبا حول وحوش سال۱969 دیوید 
فینچر 7ساله کتاب »هیچکاک/تروفو« 
را روی میز پدرش می بیند و فورا شروع 

به ورق زدنــش می کند. فینچر 
تأثیر این کتاب را بر خودش 

اینطور شرح داده است: 
»این کتاب بخشــی از 
آموزش سینمایی من 
در خانه بود. قبلًا هرگز 

به نوعــی ماتریس زبان 
فیلم فکر نکرده بودم.« برای 

بچه ای که از 7سالگی »هیچکاک/
تروفو« می خوانده، از ۸سالگی دوربین 
به دست گرفته و با آن بازی می کرده و 

از ۱۱سالگی در همسایگی شان 
جورج لــوکاس را هر روز 

صبــح با لبــاس خواب 
در حــال برداشــتن 
روزنامــه اش از دم در 
خانــه می دیده، عجیب 

نیست سرنوشت طوری 
رقم بخــورد کــه او بخواهد 

فیلمی از استاد بزرگ تعلیق در سینما 
را بازسازی کند.

»ورلــد آف ریل« خبــر داده که فیلم 
بعدی دیوید فینچر بازسازی »بیگانگان 
در قطار« )۱9۵۱( هیچکاک است. این 
در حالی است که قبلا خبرهایی 
درباره بازســازی سریال 
»بازی ماهــی مرکب« 
برای نتفلیکس به دست 
فینچر منتشر شده بود؛ 
اما گویا حالا باید فیلم 
بعدی فینچــر را تریلر 
جنایی »بیگانگان« دانست. 
فینچر یک بار در سال20۱۵ برای 
بازســازی این فیلم دورخیز کرده بود، 

اما این پروژه دو سال بعد متوقف شد.
»بیگانگان در قطار« داستان دو 
مرد غریبه به نام های گای و 
برونو است که در قطار با 
هم برخورد می کنند. 
برونو به گای پیشنهاد 
می دهد که او همســر 
گای را که راضی به طلاق 
نیست بکُشــد تا گای بتواند 
به دختر مورد علاقه اش برســد و در 
عوض گای هم کلک پدر برونو را بکِند. 

گای وانمود می کند ایده خوبی است، اما فقط می خواهد از 
شر برونو خلاص شود. ولی برونو معتقد است بین او و گای 
توافقی انجام شده که هر دو طرف باید به آن پایبند بمانند.

فینچر قبلا قصد داشت که لوکیشن اصلی فیلم را از قطار 
به هواپیما تغییر دهد، اما گویا حــالا باز به ایده هیچکاک 
برگشته و دوباره ماجرا در قطار می گذرد. احتمالا بن افلک 
در بازســازی »بیگانگان« حضور خواهد داشت، شاید هم 
تداخل سایر پروژه های او با فیلم جدید فینچر باعث شود که 

بازیگر جدیدی جای او را بگیرد. 
در »بیگانگان در قطار« هیچکاک انتخاب بازیگران بسیار 
مهم بود و بخشی از معنای اســطوره ای فیلم که اشاره ای 
به انسانی اســت که می خواهد آتش را از خدایان برباید و 
سرنوشتش را در دست بگیرد، در ســایه انتخاب درست 
بازیگران حاصل شــده بود. در ابتدا قرار بود ویلیام هلدن 
در فیلم هیچکاک نقــش گای را بازی کند که این نقش را 
نپذیرفت و در نهایت فارلی گرنجر در نقش گای ظاهر شد 
که به نظر راجر ایبرت، منتقد فقیــد، انتخاب معقول تری 
بود. مسلما بازیگران فیلم جدید فینچر هم در شکل دادن 

به جانمایه فیلم حائز اهمیت هستند.
فیلم قبلی فینچر، »آدمکش«، هم تا حدودی ادای دینی به 
»سامورایی« ژان پیر ملویل، کارگردان فقید فرانسوی، بود. 
اینطور که پیداست فینچر 6۱ساله در کارهای متأخرش 
تمایل زیادی به ادای احترام به کارگردانانی دارد که در تمام 

حرفه اش تحت تأثیر آنها بوده است. 

» مست عشق«
 اکران همزمان در ایران و ترکیه

پخش کننده فیلم »مست عشق« از برنامه ریزی برای اکران 
همزمان این فیلم در ایران و ترکیه و حضور بازیگران خارجی 
آن در کشورمان خبر داد. در پی اعلام تاریخ اکران عمومی 
فیلم »مست عشق« حسن فتحی که محصولی مشترک از 
ایران و ترکیه است، علی سرتیپی، مدیرعامل شرکت پخش 
»فیلمیران« در گفت وگویی با ایسنا با اشاره به اینکه نسخه 
موردنظر کارگردان و تهیه کننده اکران خواهد شــد، گفت: 
ابتدا درنظر داشتیم فیلم را از عید فطر )22فروردین( اکران 
کنیم، اما به 29 فروردین موکول شد؛ چون در حال مذاکره 
برای اکران همزمان فیلم در ترکیه هســتیم. او یادآور شد:  
برنامه ریــزی اولیه برای اکران فیلــم از اواخر فصل بهار بود 
که بنا به تصمیم دوســتان از همین ماه روی پرده می رود و 
شــاید به همین دلیل یکی، دو هفته دیرتر اکران »مســت 
عشق« در ترکیه آغاز شود. به گفته ســرتیپی بعد از اکران 
»مست عشــق« در ایران و ترکیه، پخش بین المللی آن که 
برعهده شرکت ترکیه ای است، آغاز خواهد شد. او که با ایسنا 
گفت وگو می کرد در پاسخ به اینکه با توجه به حضور بازیگرانی 
سرشناس از ترکیه همچون هانده ارچل، آیا برنامه ریزِی برای 
حضور آنها در ایران انجام شده اســت، گفت: قطعا درحال 
برنامه ریزی برای این موضوع هســتیم و بــه محض نهایی 
شدن درباره آن اطلاع رسانی می شــود. سرتیپی همچنین 
گفت: فکر می کنم با اکران »مســت عشق« اتفاق خوبی در 
سینمای غیرکمدی ایران در سال جدید رخ دهد؛ چون این 
فیلم هم به لحاظ ساخت و هم بازیگران پتانسیل کافی را برای 
جذب مخاطب دارد. »مست عشق« به عنوان یک محصول 
مشترک در خارج از ایران ساخته شده و می تواند جهانی هم 
باشد. در »مست عشــق« که به نویسندگی فرهاد توحیدی 
و به تهیه کنندگی مهران برومند ســاخته شــده، شــهاب 
حسینی، پارسا پیروزفر، حسام منظور، هانده ارچل، ابراهیم 
چلیک کول، سلما ارگچ، بنسو سورال، بوراک توزکوپاران و 
بوران کوزوم بازی کرده اند. داســتان فیلم همزمان با دوران 
زندگی مولانا و شــمس تبریزی اتفاق می افتد که شــهاب 
حسینی در نقش شمس تبریزی، پارســا پیروزفر در نقش 

مولانا و هانده ارچل در نقش کیمیا خاتون حضور داشته اند.
»مست عشق« آخرین فیلم سینمایی حسن فتحی یک پروژه 
پرحاشیه در طول ســاخت بود که در مقطعی تا مرز پخش 
شدن در قالب سریال از شــبکه های ترکیه هم پیش رفت، 
اما با پیگیری هایی که صورت گرفت راش های فیلم به طور 
کامل در اختیار ســازندگان ایرانی قرار گرفته است و آماده 

نمایش می شود.
 

  سینمای ایرانرخداد

موسیقی

سینمای جهان 

تئاتر

 وضعیت پیچیده سینمای ایران
عطاءالله سلمانیان، کارگردان: وضعیت سینما پیچیده است و بنده متأسفانه احساس می کنم که سینما به صورت 
سلیقه ای پیش می رود؛ یعنی هر مدیری عوض می شــود تعریف و نگاه خود را دارد و سعی می کند سلیقه خود را در 
سینما پیاده سازی  کند؛ همین مسئله باعث ایجاد حیاط خلوت هایی می شود که به نفع سینما نیست. سینما پرس

از پرویز خان درس فوتبالی گرفتم
حســن حسن دوســت، تدوینگر: چالش اصلی در »پرویزخان« برای مــن این بود که چون فوتبالی نیســتم و با 
فوتبال و فضای آن ارتباط خاصی ندارم درک موضوع در برخی موارد برایم سخت بود. با این حال چون کارگردان 

فیلم اشراف فوتبالی داشت به درستی من را هدایت می کرد و در این فیلم درس فوتبالی هم گرفتم. ایرنا 

بازگشت به صحنه 
 هومن برق نورد که آخرین بار 
در ســال ۱۳9۸ در نمایــش 
»زیبایی گاهی زن است« به 
کارگردانی ســهراب حسینی 
ایفای نقش کــرده بود، پس 
از بیش از4ســال بــا نمایش 
»آن هــا دروغ می گوینــد« 
به نویســندگی و کارگردانی 
سهراب حســینی به صحنه 
تئاتر بازمی گردد. پیش از این 

حضور سارا رســول زاده و سهیل مســتجابیان به عنوان دیگر 
بازیگران این نمایش قطعی شده بود.

حسن مصطفوی، تهیه کنندگی این اثر را بر عهده دارد و مریم 
نراقی، مجری پروژه است. طراحی گریم این پروژه بر عهده بهنام 
معیریان است و ارکستر موسیقی ۱۵ نفره به آهنگسازی بهزاد 
عبدی بازیگران را همراهی می کنند. »آن ها دروغ می گویند« 
روایت زن و مردی جوان اســت که پس از آشنایی با هم دست 
 به طراحی یک ســرقت می زنند و در مســیر این کار فجایعی

پیش می آید.
 این نمایش از نیمه اردیبهشــت در پردیس تئاتر شهرزاد روی 
صحنه می رود. هومن برق نورد ازجمله بازیگران شناخته شده 
تئاتر است که ازجمله نقش آفرینی های او در این حوزه، می توان 
به بازی در نمایش هایی همانند »شکار روباه« به کارگردانی علی 
رفیعی، »آدامس خوانی«، »ترانه های قدیمی، پیکان جوانان«، 
»هامون بازها« هر ۳به کارگردانی محمد رحمانیان، »گلن گری 
گلن راس« کار پارسا پیروزفر، »ابراهیم آقا و گل های قرآن« به 

کارگردانی علیرضا کوشک جلالی و... اشاره کرد.

حل مشکل بازنشستگی اهالی سینما
به گفته رئیس ســازمان ســینمایی پس از 
یک سال پیگیری و برگزاری جلسات مختلف، 
مسائل مربوط به بازنشستگی اهالی سینما و 
موضوع بازنشستگی هنرمندان حل شده است 

و در قانون جدید می توانند با بیمه مناســب تری بازنشسته شوند. 
محمدخزاعی با اشاره به اینکه بعد از یک سال پیگیری و جلسه با 
سازمان تأمین اجتماعی کشور مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی 
اعلام کرد که مشکل بیمه بازنشســتگی هنرمندان برطرف شده 
است، ادامه داد: این خبر بسیار خوبی برای هنرمندان سینماست 
و کســانی که تا دیروز دغدغه بازنشستگی داشــتند می توانند در 
۳،2سال آخر بیمه خودشان را با مبلغ بالاتری رد کنند و با حقوق 
بالاتری بازنشسته شــوند. این اتفاق آرزوی چندساله همه ما در 
خانواده سینما بود. ان شاءالله در 2هفته آینده توافقاتمان با سازمان 
تأمین اجتماعی عملی می شود. رئیس ســازمان سینمایی که در 
ضیافت افطاری سازمان سینمایی در شــامگاه ۱9 فروردین ماه با 
حضور وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، مدیران فرهنگی، سینماگران 
و نمایندگان رسانه ها در هتل پارسیان انقلاب سخن می گفت، در 
ادامه افزود: مسئله زیرساخت مسئله ای بود که در 40سال گذشته، 
بعضا مورد غفلت قرار گرفته بود. ما در ســال گذشــته ۱۱0سالن 
سینما در کشــور افتتاح کردیم و در مجموع بیش از 200سالن به 
ناوگان نمایشی کشور اضافه کردیم و حقیقتا انقلاب بزرگی در تولید 

زیرساخت سینما محسوب می شود.
کمبود سالن سینما موضوعی اســت که ما را در محافل سینمایی 
رنج داده و عملا مشــکلات عدیده ای در طول این ســال ها برای 
اکران فیلم ها به وجود آورده بود.با همه سختی هایی که در توسعه 
زیرساخت های سینمایی وجود دارد، چشم اندازی که برای رسیدن 

به آن تعیین شده، بسیار امیدوار کننده است. 

علی رهبری به چین می رود
کشــور چین باز هم از علی رهبری دعوت کرده تا این بار با 2 
ارکستر سمفونیک جدید در شهرهای کینگ داوو و گویانگ با 
آثاری از آهنگسازان روس روی صحنه برود. اولین کنسرت، روز 
اول اردیبهشت در شهر کینگ داوو، همراه با ارکستر سمفونیک 
) Qingdao Symphony) orchestra کینــگ داوو 

و دومین کنسرت در تاریخ هفتم اردیبهشت و همراه با ارکستر 
)  »Guiyang Symphony orchestra( سمفونیک گویانگ

خواهد بود.
این ارکسترها نیز مانند بیش از  20 ارکستر سمفونیک دیگر 
کشور چین، هرکدام حدود ۸۵عضو دارند و ضمن همکاری 
با رهبران چینی، از رهبران مشهور و پرتجربه جهان نیز برای 
بالابردن سطح کیفیت ارکسترشان دعوت به عمل می آورند. 
علی رهبری که اکنون در کنار والری گرگیف، رهبر مشهور 
روسی، سمت رهبری دائم مهمان اپرای مارینسکی در سنت 
پترزبورگ را بر عهده دارد، در کشــور چین نیز از محبوبیت 

خاصی برخوردار است.

 واکنش منتقدان
 به فیلم تازه فورد کوپولا

پس از نمایش خصوصی فیلم جدید فرانســیس فــورد کاپولا در 
لس آنجلس، اکنون یک نمایش دیگر آن در لندن انجام شده است.

آنچه تا به حــال درباره این فیلم گفته شــده این اســت که فیلم 
حماســی ۱20میلیون دلاری کاپولا یک فیلم گیج کننده است؛ 
کاملا گیج کننده، تعریف ناپذیر، مناسب برای موزه و کار یک دیوانه.

در اکران خصوصی فیلم »مگالوپولیس« که چهارشــنبه در لندن 
برگزار شــد، فیلیپ گودج از »لوپون« آن را چنین توصیف کرده 
است: این فیلم مانند انیشتین و نسبیت در سال ۱90۵ و پیکاسو و 
گرنیکا در سال ۱9۳7 است. کاپولا یک لحظه جدید تاریخی را برای 

سینما رقم زده است.
منتقــد »بیاند فســت« هم نوشــته: افــرادی که می پرســند 
»مگالوپولیس« خوب است یا بد، به دنبال پاسخ های اشتباه هستند. 
نمی توان به آن به این شکل نگاه کرد. این واقعیت که چنین فیلمی 
وجــود دارد مهم ترین چیز اســت. این فصــل تعیین کننده ای از 
زندگی یک دیوانه در مقیاس شاه لیر است که بلندترین کوه خود 
را فتح کرد و سرنوشت خود را نوشت. گرگوری ناوا، کارگردان »ال 
نورته« هم گفته است: احساس می کنم بخشی از تاریخ بودم. وی 
درباره تجربه خود گفت: »مگالوپولیس« یک شــاهکار درخشان 
و رویایی اســت. پس از تماشــایش آن قدر در آن غــرق بودم که 

نمی توانستم تا آخر روز کاری انجام دهم؛ جز اینکه به 
»مگالوپولیس« فکر و احساس کنم پیامی 

قدرتمند و نشاط آور است. فرانسیس 
سینما را به ســطح کاملًا متفاوتی 
رســانده، کل این تجربــه عمیقاً 
تکان دهنده بود. هنوز نمی توانم 
از فکر کردن به فیلم دست بکشم 
و به همه کســانی که می شناسم 
می گویم نمی شود برای دیدن آن 
صبر کرد! ذهن مردم را منفجر 

خواهد کرد.

فهمیه پناه آذرگزارش
روزنامه نگار

 عیدانه و برگزاری 
کنسرت در بوستان لاله

عمــوم کنســرت هایی که در 
بوســتان ها برگزار شــده در 
شب های  ماه رمضان بوده و حالا 
تعدادی از خوانندگان موسیقی 
پاپ در قالب »جشــنواره شهر 
رمضان« مجموعه کنسرت هایی 
را به صورت رایگان در بوســتان 
لاله تهران برگــزار می کنند. در 
شب هایی که گذشت امیر حقیقت، 
غلامرضا صنعتگر، امید حاجیلی و 
آرون افشار و همچنین محسن 
ابراهیم زاده کنسرت های خود را 
برگزار کردند. قرار است امشب 
»21فروردین« میثم ابراهیمی و 
فردا امیر تاجیک کنسرت خود را 

در بوستان لاله برگزار کنند.

47سالی از انتشار کتاب »هیچکاک/ 
تروفو« )پرویز دوایی عنوان »سینما به 
روایت هیچکاک« را در ترجمه فارسی 
بر آن گذاشــت(، که محتوایش گفت وگوی تروفو و هیچــکاک درباره فیلم های 
هیچکاک است، می گذرد. تروفو که از منتقدِ پرشــور مجله سینمایی »کایه دو 
سینما« به یکی از کارگردانان برجسته موج نو ســینمای فرانسه بدل شده بود، 
وقتی در سال1962 برای نمایش »ژول و ژیم« به آمریکا رفته بود، مدام با این سؤال 
مواجه می شد چرا منتقدان »کایه دو سینما« هیچکاک را اینقدر جدی می گیرند؟ 
همین هم شد که در بازگشت به پاریس تصمیم گرفت نشان دهد که هیچکاک صرفا 
فیلمسازی سرگرمی ساز نیست، بلکه مؤلفی حقیقی است که فیلم هایش همچون 
آثار هر هنرمند خلاق و صاحب سبک دیگری باید جدی گرفته شود. وقتی کتاب در 
سال 1966منتشر شد، تروفو به هدفش رسید و منتقدان، فیلمسازان و تماشاگران 
به لطف کتاب او ابعاد جدیدی از هیچکاک را کشف کردند. به همین دلیل هم هست 

که »هیچکاک/ تروفو« یکی از مهم ترین کتاب های تاریخ سینما به شمار می رود.

ناصر احدیگزارش2
روزنامه نگار

این مقایسه ناگزیر
فینچر که بارها با هیچکاک مقایسه 

شده، خود درباره این قیاس چه 
فکر می کند؟ آیا او خودش را شبیه 

هیچکاک می داند؟ فینچر این 
سؤال را چنین جواب داده: »عنصر 

اصلی سینمای هیچکاک کنایه 
دراماتیک است. ایجاد تعلیق در 

فیلم مستلزم آن است که مخاطب 
بیشتر از بازیگران بداند. معمولا 
داستان هایی که انتخاب می کنم 
با آنچه مخاطب حدس می زند 
متفاوت است. ضد هیچکاک 

نیستم، اما احساس شباهت با او 
نمی کنم.« البته این نخستین بار 
نیست که فینچر سراغ هیچکاک 

می رود. برخی منتقدان بر این 
باورند که همیشه حسی از تعلیق و 
مایه های هیچکاکی را می توان در 
فیلم های فینچر یافت؛ چه فینچر 
خوشش بیاید چه نیاید.  فینچر 
خودش درباره »اتاق امن« که 

سال۲۰۰۲ ساخته، گفته بود این 
فیلم ترکیب دو فیلم »پنجره عقبی« 

هیچکاک و »سگ های پوشالی« 
سام پکین پا است 
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